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צמאים להנהגה

מנהג אמתי

כְּדוֹר שעובר מבול של בלבול במשבר המנהיגות של 
תקופתנו לנוכח ההתמודדות עם נגיף הקורונה – כולנו 
זקוקים למנהיג אמתי שיבהיר לנו איך להסתכל על 

המצב בעין האמונה, ומה ה' רוצה מאתנו בשעה זו.

הזוהר הקדוש שהבאנו בשבוע שעבר תולה את כל 
מצב הדור במנהיג. כאשר המנהיג הוא מנהיג טוב, רועה 
נאמן, מבין את רצון ה' באמת – העולם שמור ומוגן. הוא 
מתפלל ומגן על העולם. אבל כאשר המנהיג, צדיק ככל 
שיהיה, לא מבין מה ה' רוצה באמת ממנו כמנהיג – העולם 
כולו בסכנה, והאשמה הגדולה נופלת דווקא עליו כמנהיג.

מהו מנהיג אמתי?

מנהיג אמתי זה אחד שלא חושש להגיד את דעתו גם 
אם היא הפוכה מכל מה שחושבים בעולם.

מנהיג אמתי לא משמיע לציבור מה שהם רוצים לשמוע, 
אלא משמיע להם את האמת גם אם היא קשה וכואבת.

מנהיג אמתי הוא אחד שלוקח אחריות מלאה על 
העולם ועושה הכול כדי לשנות את העולם ולהפוך 

אותו לעולם טוב יותר.

מנהיג אמתי רואה את עצמו כעבד לציבור, כעבד 
לצאן מרעיתו וכעבד לאנושות כולה, ולכן הוא עושה 

הכול ומוסר הכול למען כל אדם.

מי העיר ממזרח

ולאחר שראינו בפרשה הקודמת את ההתמודדות 
המסתגרת של נח, שֶנִיצַל בעצמו מהמבול אבל הניח 
לעולם כולו לטבוע – בפרשה שלנו זורח עלינו אור 
גדול, אורו של ראש המאמינים, אברהם אבינו עליו 
השלום, שהוא הדמות והסמל למנהיג שכמותו עוד לא 

ידע העולם במשך אלפיים שנות קיומו.

אברהם הגיע לעולם לאחר המבול ודור הפלגה ומצא 
בני טועים ומבולבלים וחֶברָה חולה ומשוסעת. כולם חיו 
בטעות חמורה והאמינו בעבודות זרות. אך אברהם אבינו 
לא נכנע ללחצים ולמוסכמות והיה מוכן לשלם בנפשו 

על נקודת האמת ועל האמונה שבערה בו.

עד אברהם אבינו היו צדיקים יחידים בדור שהעבירו 
את דבר האמונה בה' רק ליחידי סגולה שחפצו לשמוע; 
אבל אברהם אבינו פרץ דרך חדשה, דרך של קירוב 

אל האמונה בפרסום רב.

ולמרות הקשיים העצומים וחומות ההתנגדות – הוא 
נחל הצלחה גדולה כמו שהוא בעצמו מספר לעת 
זקנותו לאליעזר עבדו: "כאשר ה' לקח אותי מבית אבי, 
הוא היה אלוקי השמיים, כי פה בארץ לא שמעו עליו 
ולא הכירו אותו; אבל עכשיו שאני כבר זקן בא בימים, 
אני זוכה לראות שה' הוא אלוקי הארץ, כלומר שעמים 
שלמים מכירים בכוחו ובמלכותו וקליפת העבודה הזרה 

הקשה ששלטה בעולם מתחילה להיסדק".

אחד היה אברהם

הוא אבינו הראשון וראש למאמינים שהתנהג כמנהיג 
אמתי במציאות חשוכה וממנו עלינו ללמוד. כי גם אנחנו 
היום מרגישים את הטלטלות הקשות שעוברות על 
האנושות, ואנו עדים לאבדן ערכים ואבדן דרך. בדור שלנו 
אנחנו זקוקים לא לאברהם אחד אלא להרבה אברהמים 
שיבקשו את האמת בכל כוחם ויפיצו אותה בעולם. 
והאמת המוחלטת והיחידה היא האמונה בבורא עולם.

כל העולם הזה כולו שקר אחד גדול והעיסוק בו הוא 
שקר. בורא עולם הוא החי והקיים הוא האמת היחידה, 
ורק בזה צריך להיות כל העסק שלנו. אנחנו צריכים את 
אברהם אבינו שיקום וידפוק על השולחן ויגיד לכולם 

את האמת הפשוטה:

"די להסתכל על הסיבות, די להסתכל על הטבע, די 
להסתכל על בני אדם, די להאשים ודי לתלות את כל מה 
שקורה בגורמים המשניים שהם רק השליחים של בורא 
עולם. די לצפות לישועה מבני אדם שעיניהם אטומות 
מלראות את האמונה, די לצפות לישועה מרופאים 
או מחיסונים. זו טעות קשה וחמורה. האמת היחידה 
היא שצריכים להסתכל רק על סיבת כל הסיבות שזה 
הבורא, ולצפות רק לישועתו ולחשוב אך ורק מה ה' 

יתברך רוצה מאתנו באמת".

דרך אמונה בחרתי

כתבתי את זה בשבוע שעבר, אבל הלב שלי לא נותן 
לי להמשיך הלאה. אני מרגיש חובה לצעוק לכל החפץ 
באמת: מספיק להאשים את הקורונה. מספיק להאשים 
בני אדם. מספיק לדבר על ההשתדלויות שאת הנזק 
העצום שלהן כולנו רואים ומרגישים, וספק גדול אם הן 
יועילו למיגור המגפה. צריכים לדבר רק על בורא עולם 
ואל בורא עולם. הוא הרופא היחיד ואין בלתו. הוא זה 
שהביא את המגפה ורק הוא זה שיסיר אותה מעלינו.

בורא עולם קורא וממש צועק אלינו, ואנחנו נתעסק 
בפלוני או באלמוני?! אנחנו נתעסק רק בהשתדלויות?! 
זו אטימות שאין כדוגמתה. מה ה' רוצה מאתנו? ה' 
רוצה שנקשיב לו, שנתפלל אליו, שנעשה את רצונו, 
ושנעשה כל שביכולתנו לעורר עוד ועוד יהודים להאמין 

בו ולעשות את רצונו.

ובפרט אנחנו כיהודים מאמינים וּכְאֵלֶה שיודעים מה 
רצון ה', אנחנו חיבים לקחת אחריות כמו אברהם אבינו. 
עלינו להבין שכאשר ה' מדבר אל כל העולם, הוא קודם 

כול מדבר אלינו.

עושי אמונה רצונו

לדבר רק על ההשתדלות ולא על השורש הרוחני 
ולעשות את השיח על ההשתדלות לשיח העיקרי – זו 
לא רק התעלמות, זו כפירה. כאילו העולם הזה נתון ביד 
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סמכות הורית ומשמעת פרק ב'
הורים יקרים, ידוע כי הילד בתוך תוכו, רוצה לעשות 

את רצוננו, רוצה להיות ממושמע ולהקשיב,

אם כן מדוע אנחנו מדברים כל כך הרבה פעמים 
ואין מענה? מדוע נדמה לנו, שהמשמעת ממנו תגיע 
רק לאחר איומים?! הסדרה הנוכחית "סמכות הורית 

ומשמעת", תכוון אותנו בע"ה להיות הורים סמכותיים 
יותר ותיתן לנו כלים כיצד לכוון את ילדנו שיהיה 

ילד ממושמע יותר, מתוך אהבה ולא ח"ו 
כפיה או רודנות.

מנהיגות הורית

אני רוצה להציע לכם הורים 
יקרים, עיצה טובה. קוראים לה: 

"מנהיגות במשפחה" שפירושה: 
את  להוביל  הורים,  של  יכולתם 

משפחתם להתמודד עם אתגרים משתנים, 
שלא באמצעי כפייה. מנהיגות הורית, מתחשבת 

אומנם בצורכי הילדים, אך משאירה את ניהול 
המשפחה בידי ההורים. אין פירושו של דבר שהילדים 
במשפחה יהיו מאולפים ויעשו כל מה שההורים רוצים, 
תמיד ומהר.  זו אינה מנהיגות. זו עריצות, שעבר זמנה. 
במשפחה בה מתקיימת מנהיגות מתאימה של הורים, 
את  יבצעו  שהילדים  נכון,  חינוך  ע"י  ההורים  יגרמו 
תפקידיהם מתוך אחריות לקיים את רצון ה' וההורים, 

גם מבלי שנזכיר להם שוב ושוב. 

תוכנית "מנהיגות הורית" זו, אני מדריך ומלווה בחסדי 
ה' את ההורים שמגיעים אלי לקליניקה לטיפול משפחתי. 
ואת התוכנית הזו, אנחנו נלמד בע"ה ביחד לאורך 

המאמרים הבאים.

מצווה ככל המצוות

כהורים המופקדים על חינוכם וטובתם של ילדינו, יש 
לנו את מלוא הסמכות, לדרוש מהם את שנראה נכון 
בעינינו, בכך אנו מחנכים את הילד להיות צייתן וקשוב 
להורים, לגדולים ממנו והכי חשוב קשוב לציווי 
התורה. צייתנות, היא תכונה שתהיה חשובה 
לילד בעיקר לכשיגדל ויהיה לאיש. כאשר 
נהיה משוכנעים, בחובתו הבסיסית של 
הילד לציית למשמעת ולכבד הורים, 
לא בגלל שאנו שליטים או רודנים, 
וגם לא בגלל שנוכל להשיג על ידם 
עוזרת בית בחינם. אלא כי זה רצונו 
של ה' יתברך שהפקיד את חינוכו 
בידינו. מצוות כיבוד הורים הינה מצווה 
ככל המצוות ומחובתנו לדאוג שילדינו יקיימו 
אותה כהלכתה.  אך מאחר והמצווה נוגעת ישירות 
לנו, פעמים ואנו "מתביישים" לעמוד על שלנו ולחנך 
כפי שהתורה הכתיבה לנו. תודו-מי מכם מלמד את 
ילדיו לעמוד לכבודו כאשר הוא נכנס הביתה?!  פעמים, 
ואנו מוותרים מחוסר ברירה או חוסר כוח בהתמודדות 
היום יומית על כבודנו והילד פשוט מתרגל לזלזל בנו. 
כאשר אנו נשדר כל הזמן לילדינו שמה שאמא/אבא 
אמרו צריך לעשות, הילד יפנים את המסר ויכיר מהר 

מאד בכוחה של הסמכות.

מילה זו מילה

בחינוך ילדים אין מקום לדמוקרטיה. מילה של ההורה 

צריכה להיות מילה של סמכות, כזו שאין אחריה עוררין. 

מה שקורה ברוב הבתים, הילד בחושיו העדינים מגלה 
שיש לו פתח, שההורה לא אמר את המילה האחרונה, 
הילד יודע שהוא יכול להתווכח, להתמקח, להתנגד, 
וקיים סיכוי טוב שההורה יתעייף, יוותר וייסוג לאחוריו. 
כאשר הסמכותיות אינה מוחלטת, הילד ינצל זאת כדי 
למצוא פרצה. לעומת זאת, אם נבוא מתוך הכרת 
סמכותיות, ודברינו יאמרו כשאנחנו עומדים מאחורי 
כל מילה ומצפים למשמעת, המשמעת בא תבוא. אולי 
ייקח זמן עד שהילד ילמד והמשמעת תחזור לשרור, 
אך זה תלוי מאוד בנו- עד כמה מילה של אבא תהיה 
מילה, בקשה של אמא תהיה קודש... אהבה אמיתית 
הבאה עם מחשבה על טובת הילד, אינה בהכרח כזו 
המתירה כל רסן ונותנת לילד את כל העולה על רוחו. 
אהבה אמיתית עליה לבוא תמיד יחד עם גבולות, קווים 

אדומים, סמכות ומשמעת.

איסור עקיפה

דבר נוסף: ישנו כלל יסודי ועיקרי בחינוך והוא: "איסור 
עקיפה". דהיינו, שלא תיווצר שום פרצה ואפשרות 
עקיפה בחוק שקבענו. נניח והחלטנו על חוק ש: מי 
שלא סיים להכין שעורי בית לא יכול לרדת לשחק. 
עלינו להיות עקביים עם ההחלטה והכי חשוב, שחייבת 
להיות "תמימות דעים" בין ההורים ואסור להורה אחד 
לסתור את דבריו של השני. לדוגמא: דני שאל את 
אמא אם אפשר לרדת לשחק ובערב הוא ישלים את 
השיעורים. אמא כמובן לא הסכימה, שהרי יש בבית 
חוק ש"מי שלא סיים להכין שעורי בית לא יכול לרדת 
לשחק".  דני ניסה "לעקוף" את אמא והלך ושאל את 
אבא, תשובת האבא תהיה "פרק חיוני בחינוך".דני ילמד 
מאבא כיצד צריך "לכבד חוקים". אם האבא עקבי הוא 
יענה את התשובה הנכונה:  "דני אתה יודע הרי שיש 
בבית חוק ש"מי שלא סיים להכין שעורי בית לא יכול 

לרדת לשחק". 

אבל אם האבא רוצה להיות "נחמד" עם בנו על חשבון 
חינוכו או על חשבון האמא ויאפשר לו באופן "חד פעמי" 
לרדת לשחק, בכך שבר האב את החוק ואת המילה 
של אשתו ואפילו בלא לדעת שדני שאל את אמא 
והיא לא הסכימה. תחשבו כמה מכובד, חינוכי ואצילי 
לענות לילד: "דני, אמא מחליטה, תשאל אותה, מה 
שאמא אומרת צריך לעשות" הילד ילמד ויבין שמילה 
של אמא זו מילה ואי אפשר לעקוף אותה. זהו כוחה 
של סמכות שבאה ממקור אמיתי, ממבט פנימי על מהות 
החינוך, מתוך נקודת מוצא יהודית וידיעה ברורה, כי מי 
שהפקיד אותנו על חינוך ילדינו רוצה בסמכות זו ומחייב 

את הילדים לציית לה.

כאן נמצאת הדרך האמיתית להצלחה. בשבועות 
הבאים נמשיך בע"ה בנושא: "סמכות הורית ומשמעת" 

בהצלחה!

הרב אבוחצירא- יועץ, מאבחן ומטפל
לייעוץ טלפוני ללא תשלום
בימים ג' - ד' משעה 10-8 בערב
נייד: 054-8434435

חינוך באהבה
הרב יצחק אבוחצירא 

החולה : דוקטור אני חי כל הזמן בחרדה על 
עתידי, אנא עזור לי ! הרופא : אין בעיה, נתחיל 
סדרה של 12 טיפולים שבועיים שיעלו לך 500
ש"ח כל אחד. החולה : אבל דוקטור, ביקשתי 
שתעזור לי בנוגע לעתיד שלי, לא שתבטיח 

את העתיד שלך !

בדיחות הדעת



רוצה לזכות בפרס? שלח לנו סיפור תודה
בעל תוכן ייחודי ותזכה בפרס ללא הגרלה
al5308000@gmail.com | 02-5812252

ילדים מספרים

תודה

חושך של תודה

האחרון,  הסוכות  בחג  קרה  שלי  הסיפור 
ישבנו בסוכה, השעה הייתה 10:30 בלילה, 
היינו כולנו- כל בני הבית אחרי סעודת החג 

עייפים מההכנות לחג הסוכות אירגנו את 
השולחן ואת המיטות על מנת ללכת 

לישון סוף סוף.

הכל היה מאורגן חוץ מדבר 
אחד-

האור, הוא היה אמור כבר 
שבת  שעון  ע"י  להתכבות, 

שכיוון אבא, אך מישום מה התעכב 
מלהתכבות.

נכבה,  לא  האור  אבל  וחיכינו  חיכינו 
כשהתעייפנו לחכות אבא שלי הלך לבדוק 

בשעון שבת מה קרה.

לצערנו - בטעות אבא שלי כיוון את השעון 
על השעה 12:00 במקום 11:00.

וזה אומר שהאור יתכבה רק בעוד שעה.

לא ידענו איך להעביר את הזמן כי לנסות 

להירדם זה לא לעניין מבחינתי, אני ממש לא 
מצליח להירדם באור אז חבל אפילו לנסות...

באותו רגע נזכרתי ברב שלום ארוש ובעצה 
שלו - לומר תודה על כל דבר ודבר- וברור 

שגם על הדברים הלא נעימים.

אז בזמן שאחים שלי ניסו למצא 
אמרתי  פשוט  אני  תעסוקה, 

תודה- על הכל

על הסוכה שלנו, כמה שהיא 
יפה גדולה ומרווחת, על שיש מקום 
הסעודה  על  בסוכה,  לישון  לכולנו 
הטעימה שאמא שלי הכינה לכבוד החג, 

על האור שלא נכבה ועל העייפות שלי

ופתאום, כמו נס שאני לא יוע להסביר אותו- 
האור פשוט נכבה.

וזה הפתיע את כולנו כי האור היה אמור 
להתכבות רק עוד שעה.

אמרתי תודה ו--- נרדמתי

ילדון חידודון

al5308000@gmail.com | 02-5812252

היכן שני אנשים נקראים אחים 
למרות שהם לא?

תשובה פרשת בראשית: ה"כרובים" נמצאים בשני המקומות. 
במשכן היו אלה דמויות זהב שניצבו מעל לכפורת המכסה את 
ארון הקודש (שמות כה יח), ובפרשתנו הם הוצבו ממזרח לגן עדן 

כדי לשמור על הדרך לעץ החיים (בראשית ג כד). 

הזוכה: יצחק צבי ליבוביץ, מושב תפרח.

פתרונות יש לשלוח למייל
al5308000@gmail.com
או לפקס: 02-5812252
יש לציין שם מלא, כתובת מלאה וטלפון

זוכה פרשת בראשית: שושי קאהן, תפרח.

מדור ילדים
שעשועון מגוון



חצות לילה אקום להודות לך
איפה אני תופס אותכם עכשיו? באמצע הלילה אולי?

אם כן, אתם ממש ברי מזל, אם לא, יש לי כמה דברים 
לספר לכם:

היה פעם ילד, שגדל במשפחה אוהבת, מחבקת, טובה. 
בעיה אחת הייתה- פרנסה זה לא היה הצד 
החזק במשפחה (בלשון המעטה)... הילד שלנו 
גדל עם חסרים של ממש, היום קוראים לזה 
"חסכים"... בהתחלה הוא לא הרגיש את זה, 
אבל איך אומרים- הגיל עושה את שלו- כשכל 
החברים שלו נהנו מאופניים, הוא נאלץ לצפות 

עליהם ואולי לבקש סיבוב. גם משהו, לא?

אבל מי דיבר על אופניים, אפשר להגיד 
שחייו היו ללא מותרות, פלוס מינוס מה שצריך 
כדי להתקיים- אויר, קמח, מים, כרית... וזהו!

גדל הילד, עד שנישא, נולדו לו בנים, עבד 
לפרנסתו בעצמו והרוויח כמה שקלים.

אבל זה ממש לא הספיק כי- כל פעם 
שעבר באיילון - הבין כמה אין לו אבל כל 

זה היה כלום לעומת העיניים העצובות של הבן שלו שחיכה 
בבית, בלי אופניים, בדיוק כמוהו.

הסיפור הזה הוא לא אמיתי, אבל עדיין מציאותי - - -

כמה לדעתכם הייתם מדרגים את הכאב שלו עכשיו מ-1
עד 10? 

לדעתי – 20. אך אולי זה הדבר שיגרום לו לעשות שינוי בחיים 

כי שינוי מגיע על ידי הרצון, רצון עד כאב. ובאמת שומעים על 
הרבה אנשים שהצליחו אם זה בפרנסה או בלימוד תורה או זוגות 
שרצו ילדים הישועה הגיע דווקא אחרי הכאב, בנקודת השבר.

אחרי שהבנו שאנחנו רוצים ישועה אבל ממש- עד כאב. יש 
לי את הסוד לקבלת הישועה. בורא עולם 
נותן לנו הזדמנויות בחיים יש כל מיני ימים 
בשנה שמסוגלים לישועה זמנים מיוחדים של 
עת רצון. אבל יש זמן ביום, כל יום המסוגל 

לישועה- זמן חצות.

כך כותב הרב אברהם ענטיבי זצוק"ל: 
"מעידני עלי שכל זמן שהקהילה (שלו) למדו 
בחצות, היה שפע בעולם, והכל בזול, ואין 
דאגה בלב איש, ואין מישהו שנפטר לפני זמנו

ועד" בספר "ליקוטי תורה" (טשנוביל הדרכה 
ב' ע"מ ה') כתב: "ובעת הקיצו משנתו בחצות 
לילה דייקא כי אז עידן רעותא ורעוא משתכח 
כידוע בספר הזהר: "ובעבודת חצות לילה ... 
אז יוכל להתייחד ולהתדבק למעלה ולפעול 
כל דבר שרוצה מאיתו יתברך" ואפילו על 
דוד המלך כתוב- "חצות לילה אקום להודות 
לך"- בזמן שהמלכים ישנים, דוד המלך קם, הוא הכיר במעלה 
הזאת. וכותב הזוהר הקדוש על הלומדים בחצות- שברכתם 

ברכה וגזרתם גזירה.

עכשיו תגיד, עד כמה אתה רוצה ישועה באמת? 

באדיבות- "חוט של חסד"

מצמיח
ישועה

סיפורי ישועות
על
זורעי צדקות

יש לך ספור ישועה 
לספר לנו? 
תשלח לנו ותפורסם
al5308000@gmail.com
02-5812252

לידיעתך- 
בישיבת חוט 

של חסד יושבים 
אברכים בכולל 
חצות מידי יום 
ולומדים תורה

לישועתך.



איך זוכים לשמחה אמיתית? ומה לגבי הפתק שקיבל רבי ישראל אודסר?

שאלה: מה דעת כבוד הרב לגבי הפתק שקיבל 
רבי ישראל דב אודסר זצוק"ל?

תשובה: יש לי אמונה תמימה. זכיתי שהצדיק הזה היה 
בביתי, זכיתי לשמש אותו, זכיתי לקחת אותו לטבול 
במקווה, לאכול איתו קצת, ושמעתי את הסיפור באופן 
אישי ממנו! אי אפשר שלא להאמין. הסיפור שלו, עם 
כל הפרטים, נפלא מאוד. איך שהוא התקרב, הכל פלא, 
והסיפור של הפתק, הוא ממש פלא פלאות, כי בפתק 
כתוב סימן, דבר שרק הקב"ה ידע אותו, רק הצדיק ידע 

אותו. לכן אני מאמין בפתק. 

הצדיק הזה, רבי ישראל דב אודסר, קודש קודשים, 
עבד את ה', והשאיר אחריו כזאת קרן של הפצה. אי 

אפשר להבין מה שהוא זכה לעשות.

אלא מה, לומר שהדבר הזה הוא כל ברסלב?! זה 
לא! זה לא שינה את ברסלב! לא צריכים לעשות שעה 
התבודדות?! לא צריכים לנסוע בראש השנה לרבנו 
באומן?! אז לא השתנה כלום. להתייחס אל הפתק 

כאילו יש רק את זה ותו לא, זו טעות.

יש את רבנו הקדוש, את 'ליקוטי מוהר"ן', 'ליקוטי הלכות' 
ויתר ספרי רבנו, יש לנו את כל העצות של רבנו, בפרט 
העניין של שעה התבודדות, וכל הדרך של רבנו. אנו 
מאמינים בפתק. רבנו אמר, וכתוב ב'ליקוטי מוהר"ן', 
שיש שם פשוט, כפול, משולש ומרובע. הכל בוודאי 
אמת, אין כאן עכשיו איזו המצאה. בוודאי שהשם של 
רבנו הוא קודש קודשים. בשם של רבנו יש את הנ' שזה 
הפשוט, הכפול זה נח', המשולש זה נחמ', והמרובע זה 
נחמן. בודאי שהכל אמת, ויש סודות בפתק. לכן ב"ה, לא 
במשך יום או יומיים, אלא במשך עשרות שנים יש לי את 
הפתק בכיס שלי. אבל מה, לא לשכוח שיש ברסלב!

יש לנו כלל: אותו רבי שהיה לרבי נתן, יש גם לנו. אם 
זה ישתנה, אז זה כבר לא ברסלב. כי חסידות ברסלב 
פירושה, שרבנו נחמן מברסלב הוא האדמו"ר שלנו, ואין 
לנו שום אדמו"ר אחר. וכל מה שרבי נתן עשה ושימש 
לנו דוגמת מופת לתלמיד אמיתי, כך גם אנחנו עושים. 

עכשיו כשיש לנו את הגילוי הזה של הפתק, מצוין! 
אנחנו מאמינים בו! למה לא?! הצדיק הזה זכה לכך 
שהיה לו גילוי, כאשר הרבי בא לחזק אותו, וגם גילה 
לנו את השם הקדוש הזה של הנ-נח-נחמ-נחמן מאומן. 

מצוין, זכינו! אפשר להשתמש בשם הקדוש הזה.

אבל חוץ מזה דבר לא השתנה. כל מה שהיה לרבי 
נתן, צריך להיות לנו. כל דיבור שרבי נתן קיים, צריך 
שגם אנחנו נשתדל לקיים. חסידות ברסלב לא יכולה 
להשתנות, ואם תשתנה, זה כבר לא ברסלב. כי רבי 
נתן מברסלב לימד אותנו שהרבי יישאר אותו רבי עד 

שיבוא משיח. אין מי שיכול להחליף אותו.

גם הספרים שלי שזכיתי לכתוב בחסדי ה', בסך הכל 
באים ללמד את הדרך של רבנו הקדוש, להפשיט את 
הדברים למעשה. רבנו הקדוש אמר שהעיקר אצלו זה 
האמונה, לכן כתבתי את הספר 'בגן האמונה', שמלמד את 
עניין האמונה. רבנו הקדוש כתב על העניין לעשות בכל 
יום תשובה, ולעשות בכל יום שעה התבודדות - כתבתי 
ספר על התבודדות. רבנו דיבר מהעניין של התודה, ורבי 

נתן כתב על כך ב'ליקוטי הלכות' - כתבתי ספרים על 
תודה. בקיצור, הכל לפי דעת רבנו. לא שיניתי כלום. 
הכל בא ללמד את דעת רבנו, עם השפה הפשוטה 
שלנו, השפה של דורנו, עם הדרך שמתאימה לדורנו. 
למה לא לכתוב ספרים כאלה?! רבנו אמר בעצמו שהוא 
יעשה דבר שלא יפסק לעולם, כלשונו: "אני אעשה 
שתלמידים יעשו תלמידים". כלומר רצה שתלמידיו 

יעשו תלמידים וכן הלאה.

יש לנו משנה, יש לנו גמרא, יש לנו 'שולחן ערוך'. רבנו 
אמר: "תלמדו את הספר שלי ישר והפוך, אבל סעיף אחד 
ב'שולחן ערוך' אל תשנו! יש לנו את הכל, לא השתנה 
כלום. רבנו לא בא להגיד, שכל התורה שהייתה עד 
לימיו אינה בתוקף עוד. חלילה! מה פתאום?! רבי נתן 
אמר: "את התורה קיבלנו ממשה רבנו, ורבנו הקדוש 
נתן לנו את הכלים איך לקיים אותה". לא שיש חלילה 

תורה חדשה!

כתוב במשנה ב'אבות', וכך נפסק להלכה: "הַלּוֹמֵד 
מֵחֲבֵרוֹ פֶּרֶק אֶחָד אוֹ הֲלָכָה אַחַת אוֹ פָסוּק אֶחָד אוֹ 
דִבּוּר אֶחָד אוֹ אֲפִלּוּ אוֹת אַחַת, צָרִי לִנְהוֹג בּוֹ כָבוֹד, שֶׁכֵּן 
מָצִינוּ בְּדָוִד מֶלֶ יִשְׂרָאֵל, שֶׁלֹּא לָמַד מֵאֲחִיתפֶֹל אֶלָּא שְׁנֵי 
דְּבָרִים בִּלְבַד, קְרָאוֹ רַבּוֹ, אַלּוּפוֹ וּמְיֻדָּעוֹ...", כלומר שאם 
אדם לומד מתלמיד של רבנו, אז התלמיד כבר נקרא 
רב שלו. הרי איך תקרא למי שלימד אותך וקירב אותך?! 

יעשו  שלו  והתלמידים  שלנו,  האדמו"ר  הוא  רבנו 
תלמידים, וכל תלמיד שעשה תלמיד נקרא רב של 

אותו תלמיד, כי הוא לימד אותו את הדרך של רבנו.

וכמו שאנחנו מאמינים בצדיק הזה, רבי ישראל דב 
אודסר זיע"א, ואנחנו קוראים לו רב, כך כל תלמיד יכול 
להיות רב. כך רבי נתן נהיה רב וכו' עד לימינו. בכל 
ההשתלשלות מרבי נתן ועד היום בברסלב, תמיד היו 

תלמידים שהפכו לרבנים.

אנחנו לא קוראים לרבי נתן "נתן חברנו"... ולכן ישנה 
טעות שחושבים שהשתנה משהו, כלום לא השתנה. 
יש את הפתק שהוא אמת לאמיתה, אבל ברסלב לא 
השתנתה. וכמו שבזמן רבי נתן, הוא לא הנהיג לרדוף 
אף אחד, וגם בזמנו היו עוד רבנים בברסלב, תלמידים 
נוספים של רבנו הקדוש, ואף פעם לא מצינו שרבי נתן 
היה רודף מישהו בעולם הזה. אדרבה, היה אוהב ומכבד 
את כולם, אפילו את הרבנים שרדפו אותו. ועד היום לא 
השתנה כלום. ברסלב נשארה אותה ברסלב. תנו חיוך, 
ותאמינו בפתק, והעיקר שנאמין כולנו ברבנו ובתלמידו 

רבי נתן, ובכל התלמידים עד היום. 

שאלה: אני מתאמצת מאוד לשמוח, ולא מצליחה, 
איך זוכים בקלות לשמחה, מבלי להתאמץ?

תשובה: כדאי לך ללמוד את הספר 'בגן החכמה'. בדרך 
כלל מי שלא יכול לשמוח, הבעיה שלו היא, שהוא סובל 
מרדיפה והאשמה עצמית, אדם שרואה את עצמו רק 
בעין שלילית. ה' חנן אותי לכתוב ספר, שהוא פירוש על 
מעשה בסיפורי מעשיות של רבנו, 'מעשה מחכם ותם', 
ולספר הזה קוראים לו 'בגן החכמה' - 'מדריך מעשי 
לשמחת חיים'. תלמדי את הספר הזה, ועם השכל שלו 
תזכי לראות את עצמך בעין חיובית, ולהיות בשמחה 

תמיד. אמן.

שו"ת אקטואלי
מענייני דיומא

שידור חי
על ידי הרב שלום ארוש שליט"א
בכל יום שלישי, בשעה 20:00

שאלות ותשובות

ניתן לשלוח שאלות במייל
me5812210@gmail.com
או כמסרון לנייד:
052-6672221

התחיל  הסיפור  
בתמוז,  י"ז  ביום 
אכל  במשגה 

ר'  הצעיר  הבחור 
ישראל ביום הצום ואז 

נכנסו בו הרהורי תשובה 
חזקים. הוא ניגש לספריה תוך 

כדי שהוא עושה בתשובה שלימה 
, הוא פתח את הספר ושם חיכה לו 

הפתק שנתן לו חיזוק ונחמה...

תוכן הפתק:

מאוד היה קשה לי לרדת אליך

תלמידי היקר, להגיד לך כי נהנתי

מאוד מעבודתך, ועליך אמרתי

מיין פייערל וועט טליען ביז

משיח וועט קומען חזק ואמץ

בעבודתך

נ נח נחמ נחמן מאומן

ובזה אגלה לך סוד והוא:

מלא וגדיש מקו לקו ובחיזוק עבודה 
תבינהו וסמן

יז בתמוז יאמרו שאינך מתענה



אביו היה ר' שמריהו יוסף- רבה של קוסוב. אחיו וגיסיו היו תלמידי 

חכמים וגדולי תורה. ה'חזון-איש' היה צנוע מאוד וחי חיי חסידות 

ופרישות. לאחר נישואיו התגורר בעיירה כוידיאן, התפרנס מחנות 

שניהלה אשתו בעודו עמל ושקד בתורה. לפני עליתו לארץ היה 

בבחינת 'צדיק נסתר', ואת כל ספריו הוציא לאור בעילום שם. גיסו, 

הרב יעקב ישראל קנייבסקי זצ''ל (הסיטפלאר) העיד עליו שכל 

הש''ס, היה מסודר במוחו.

בשנת תרע"ב הוציא לאור את ספרו הראשון. ובמשך חייו הוציא 23

חיבורים בהלכה. לכל ספריו קרא בשם: 'חזון איש': אשר מרומז 

בו שמו במילה אי''ש שהיא ראשי תיבות: אברהם ישעיה.

אחרי מלחמת העולם הראשונה עבר לוילנא. 

גדולי וילנא הכירו בגדולתו, ובמיוחד העריכו 

ר' חיים עוזר גרודז'נסקי, זיע"א שהיה מנהיג 

היהדות בדורו והיה מתיעץ עם ה'חזון איש' 

בבעיות הלכתיות ובבעיות ציבוריות. 

היה גם בקשר עם 'החפץ חיים', ר' ישראל מאיר 

הכהן זיע"א.

מסופר שכשהיה בימי ילדותו, לא בלט בכשרון כילד, ורק מבר 

המצווה שלו, עת שהכריז שיקדיש את כל כוחותיו לתורה, החל 

להתבלט, וממנו נלמד, שלא הכישרון קובע אלא העמל והרצון 

הוא הקובע.

החזון איש שאף ללמוד כל חייו תורה לשמה, ללא הפרעות. כאשר 

הציעו לו משרה של רב הוא התנגד. כאשר בתקופת מלחמת העולם 

הראשונה, נאלץ רבה של העיירה סטוביץ' לעזוב בהוראת הרוסים 

את המקום, ביקש מן החזון איש שיחליף אותו עד לחזרתו. החזון 

איש זכה להערצת אנשי העיירה. 

בבואו לארץ הוא שהה כמה ימים בעיר יפו עד ששכר חדר 

ברחוב גאולה בתל אביב. לאחר מכן הוא שכר דירה בעיר בני 

ברק. הרב גרודז'ינסקי זצ"ל פרסם את שמו והוא הפך לאישיות 

חשובה מאד בארץ.

מרן החזון איש היה לוחם גדול כנגד כל סממן פסול שבא להפריע 

את קדושת היהדות, אחד המאבקים הגדולים בהם השתתף, היה 

המאבק נגד גיוס בנות. בעיצומו של הויכוח הציבורי והמאבק עם 

ראשי המדינה, נפגש עם ראש ממשלת ישראל דאז, שבא לבית 

ה'חזון איש' וביקש לשוחח עימו בעניינים העומדים על הפרק וביחסים 

בין דתים לחילונים. פרטי השיחה לא נודעו ברובם. בפגישתו 

אמר לראש הממשלה כי על "העגלה הריקה" (היהדות 

המלאה"  ל"עגלה  מקום  לפנות  החילונית-ציונית) 

(היהדות האמיתית המקפידה על המסורת). משפט 

זה הפך להיות משפט מפתח ביחסים שבין 

הציבור החרדי לחילוני.

מרן החזון איש הנחה את המקורבים אליו 

ללבוש בגדים ארוכים, שלא לגלח את הזקן 

ולהתחתן בגיל צעיר. הדגיש את חשיבות לימוד 

התורה גם לאחר החתונה על חשבון כל עיסוק אחר. 

דעתו של הרב הייתה שאין לפלוט החוצה תלמידים שנחשבו 

ל"מקולקלים" מחשש שמא יסטו לחלוטין מהדרך היהודית.

לא  איש  החזון  מרן  מכעס,  ורחוק  שמחה  בעל  היה  באופיו 

זכה להשאיר אחריו זרע. אך גיסו הרב יעקב ישראל קנייבסקי 

(הסטיפלער) שהיה נשוי לאחותו, הפקיד בידיו את חינוך ילדיו, 

אבל תלמידיו ותורתו הרבה שהשאיר הן הן צאצאיו.

סיפר הר בן בן ציון אפטר מחשובי חסידי ברסלב שה"חזון איש" 

דיבר עימו מדי פעם על כוחו וגדולתו של רבי נחמן מברסלב.. ובכל 

פעם נהג לומר לו: "נו, אמור עוד איזה תורה מהרבי". נלב"ע  בליל 

שבת, ט"ו בחשון תשי"ד, ונקבר בבני ברק. ציונו היא אבן שואבת 

למתפללים המבקשים ישועה וברכה בכל העניינים. זכותו וזכות 

תורתו הקדושה תהא מגן וצינה בעדינו אכי"ר.

אילוף ילדים
 לפעמים ההורה ששומע את השכל הזה של חינוך, 

שהילד הוא ילד, וצריכים לתת לו לחיות בעולמו של 
ילד, מרגיש שהיה רוצה לקבל את הדברים, אבל 

קשה לו מכמה סיבות:

או שהוא פשוט לא רגיל לזה, מאחר 
ואותו לא חינכו ככה, ובשבילו זה 
כמו הפקרות לגדל את הילדים 

עם החופש הזה. 

או שהוא רואה אצל אחרים, 
יפה  יושבים  הילדים  ששם 

וממושמעים כמו במסדר, ונדמה לו, 
שהנה, אפשר לחנך את הילדים שיהיו 

שקטים וממושמעים.

או שאותו הורה הוא פשוט בעצמו אדם ממורמר, 
שלא יכול לסבול ששמחים וצוחקים... ובכן, נשתדל לתת 
תשובה לכל אחת מהסיבות הללו, שמונעות מההורה 
לתת לילדיו לגדול בטבעיות, בתקוה שהתשובות הללו 
יענו גם על עוד ספיקות ובלבולים אחרים שלא מנינו כאן. 

 א. על מה שההורה טוען שהוא לא רגיל כך, ולא 

כך חינכו אותו – היא הנותנת, שהוא לא יחזור על אותן 
טעויות שהוריו עשו איתו, שהרי הוא מוכרח להודות 
שיש לו הרבה בעיות נפשיות, אחרת לא היה 
לו שום קושי לקבל את הילדות של ילדיו. 

 ב. מה שטוען, שהנה, הילדים של 
השכנים כל כך ממושמעים.

שיש  לדעת  צריכים  ובכן, 
הבדל בין חינוך ל"אילוף". חינוך 
פרושו להנחיל לילדים ערכים 
של חיים ואמונה ושמחה וחסד 
וכו', על ידי שמכניסים בהם רצונות 
טובים ללכת בדרכים אלו, ומעודדים אותם, 

ומראים להם דוגמא אישית וכו'.

ואלו אילוף - פרושו לאיים ולהפחיד את הילד, שיתנהג 
על כל פנים בחיצוניות, כפי אותם ערכים שההורה מנופף 
בהם, והוא פשוט נעשה כמו חיה מאולפת, שיודעת, 
שכשהבעלים שלה עושה סימן זה, צריכים לעשות ככה, 

וכשמשמיע קול כזה, צריכים לקפוץ וכו'. 

 האם אנחנו רוצים שילדינו יהיו מאולפים או מחונכים? 

אילוף - זו דרך קלה ומהירה, שיש לה תוצאות ניכרות 
לעין, שאפשר להציג אותן לראווה בסלון, שכל האורחים 
והמכרים יתפעלו מ"ההתנהגות הנאותה" של הילדים. 
אבל בדרך זו מאבדים את הילד עצמו, את הנשמה 
שלו ואת החיות והרצון שלו, וכשהוא רק קצת יגדל 
ויוכל להשתחרר מהעול של ה"מאלפים" שלו, הוא 

ישתחרר – ובגדול. ר"ל. 

 החינוך - זו דרך שהיא באמת יותר ארוכה ויותר 
קשה. ההורה צריך עבודה עצמית והרבה נתינה, ולוקח 
זמן עד שמגיעים לתוצאות, ובינתיים, אין כל כך מה 

להראות לאורחים...

אבל גדל כאן בן אדם עם נפש בריאה, מלא בחיות 
ואהבה לחיים ובטחון עצמי, וכל ערך שהוא יפנים, הוא 

יפנים מאהבה והבנה, והוא לעולם לא יעזוב אותו! 

 ג. הורה שהוא עצמו ממורמר מהחיים, בוודאי מוכרח 
לקחת את עצמו בידיים, ולהתפלל ולבקש מה' אהבה 

לחיים ושמחת חיים.

הרי הוא לא התחתן והביא ילדים לעולם בשביל 
לענות אותם ולהחדיר בהם מרירות כמו שלו. יש לו 
אחריות על השמחה של ילדיו, ועליו לעמוד באחריות 
הזו, ולעשות כל עצה להיות בשמחה בביתו ולקבל את 

ילדיו בסבלנות ובאהבה.

הסדרה לשלום הבית
מאת  הרב שלום ארוש
052-2240696

לאורם נלך
הילולא דצדיקיא

הרב אברהם ישעיה 
קרליץ זצוק"ל 
החזון איש | ט"ו בחשון

שלום הבית שלי
הרב שלום ארוש שליט"א



קשה סילוקן של צדיקים

כל שבוע אותו טרדן מגיע, מכלה 
את זמנו וממונו של הרב, איך 

אפשר לעמוד בכזה ניסיון? 

בישיבת  הרבנים  מחשובי  אחד 
'פורת יוסף' נאנח.

מבעד לחלון ראה את דמותו של 
אחד מקשי-היום בירושלים, שעושה 

את דרכו במדרגות הישיבה לעבר חדרו.

בשבוע שעבר, הגיע האיש לחדרו שבישיבה, 
ובמשך שעתיים תמימות גולל את סאת ייסוריו 

ומצוקותיו האישיות במונולוג משעמם וחסר צבע מחד, 
ומצד שני מעורר רחמים וחמלה.

עתה נכנס שוב האיש לחדרו, פרק את חבילותיו 
וצרורותיו באנחה קורעת לב, התיישב על הכיסא הראשון 
שמצא והודיע בלא שמץ בושה מהרב: "תכין לי כוס תה"...

"תראה כבוד הרב", החל הקבצן לדבר, "בשבוע שעבר 
הייתה לי מריבה סוערת עם אשתי, כעסתי עליה בגלל 

איזו סיבה. האמת, אני כבר לא זוכר על מה רבנו.

אבל לא חשוב, בעיקרון אחרי שיצאתי מהבית לכמה 
שעות נרגעתי וחזרתי. 

"אבל אז, אחרי שהשלמתי עם אשתי, פתאום דפק 
השכן בדלת להזכיר לנו שלווינו ממנו לפני זמן רב סכום 
כסף ולא החזרנו. מה אומר לך רבי, הסכום הזה נדרש 
לי כאוויר לנשימה לתרופות שאני לוקח מדי יום. אני 

לא יכול לוותר עליהן. 

"איך שיצא השכן שוב התחילה אשתי לגעור בי שאיני 
מביא פרנסה לבית.

שאני מבזבז זמן לשווא והילדים הולכים לישון רעבים. 
אבל היא לא הספיקה יותר מדי לצעוק, כי אחד הילדים 
נכנס ובידו פתק מן המלמד שלו שלאחרונה הוא מידרדר 
בלימודיו והמלמד רוצה לראות את שני ההורים למחרת 
על הבוקר. אם לא - הילד לא ייכנס לכיתה. חד וחלק.

"ואני", המשיך האומלל, "האם אני יכול לצעוק על 
המסכן שהולך לישון רעב ובגדיו קרועים? הרי אני יודע 
עד כמה הוא ואחיו סובלים. ובכלל, שתי בנות בוגרות 

לי בבית ואין מי שמוכן להשתדך עימן.

עד מתי ישבו בביתי, עד שילבינו שערות ראשן???..."

המסכן היה עוד ממשיך לדבר בלי סוף, אלמלא שהרב 
עצרו בכך ששלח ידו לכיס חליפתו, שלה משם צרור 

ת  שטרו
מכובד ותקעו 

בידיו.

כבר "אני ממהר  י  אנ לשיעור, 
מאחר", התנצל הרב. אילו רק ידע הקבצן שכרבע 
ממשכורתו החודשית של הרב נתונה בידו, ייתכן שהיה 

מחזיר חלק ממנה לרב. 

במחשבה שנייה, ייתכן שגם זה לא היה מרגש אותו. 
צרות החיים חספסו את ליבו.

בשבוע השלישי כשהגיע הקבצן והחל לתנות את 
מסכת תלאותיו, עצר אותו הרב בהנפת יד: "אמור לי 
בבקשה, משהו מיוחד אירע לאחרונה בביתך שבשלו 

תכפו עליך צרות רבות ורעות כל כך?" 

בליבו חשב הרב: 'אין זה לעניין שמדי שבוע יבוא לפה, 
יבזבז שעתיים יקרות מפז המוקדשות להכנת השיעור, 

ייטול רבע ממשכורתי החודשית וילך.

המסכן נשף בבוז לשמע השאלה: "צרות חדשות?! 
כבר עשרים שנה אני רק מוקף בבעיות שלא נגמרות. 

כל שבוע והבעיה שלו. על מה הרב מדבר?"

"אם כן", ביקש הרב לדעת, "מפני מה הגעת אלי 
רק לאחרונה?" 

"אה", השיב העני כלאחר יד, "עד לפני שלושה שבועות 
היה חכם יהודה צדקה (מראשי ישיבת פורת יוסף 

ומגדולי ישראל בדורו, בעל ספר 'קול יהודה'.

יום פטירתו י"ב בחשוון) חי עימנו. מדי שבוע - במשך 
20 שנה - שמע אותי בסבלנות והעניק לי נדבה. כעת 

הוא איננו"...

בברכת שבת שלום ומבורך

מאמר ראש הישיבה
-המשך- סיפור לשולחן שבת

המקרה, או ביד הנגיפים, או ביד הרופאים והמומחים 
שהם בעצמם אובדי עצות ואין בהם תבונה.

אבל אני זועק: ריבונו של עולם, איפה ה' בתמונה? 
איפה האמונה הפשוטה שאין ייסורים בלא עוון, שרק 
כאשר נתקן את הסיבה הרוחנית, רק אז יסור מעלינו 
הנגיף? איך שכחנו את ההשתדלות האמתית והיחידה 
שבוודאי בכוחה להועיל – תשובה ותפילה וצדקה?

גם אם אנחנו שומעים אנשים חכמים ומוערכים 
שמדברים יומם ולילה רק על ההשתדלות – אסור 
לנו לטעות וליפול לכפירה. אנחנו כמו אברהם אבינו 
צריכים להיות חזקים באמת: יש בורא לעולם. יש 

מנהיג לבירה. אין סיבות, יש רק ה'.

עיניך הלוא לאמונה

אם כך, על מה צריכים לחזור בתשובה? עיקר 
התשובה היא על האמונה. האמונה היא המצווה 
העיקרית שכוללת את כל התורה כמו שכתוב: "כל 
מצוותיך אמונה", והגמרא אומרת שחבקוק הנביא 

העמיד את כל המצוות על מצוות האמונה.

כל ניסיון בחיים – המטרה הראשונה שלו היא לעורר 
את האדם לאמונה. התרופה האמתית לכל הקורונה 
הזאת היא רק האמונה, להאמין באמונה שלימה שאין 
קורונה ואין יד המקרה אלא הכול מושגח ובשליטה 

מוחלטת של בורא עולם.

רק ה' מחליט מי יידבק ומי לא יידבק. ועצם האמונה 
הזאת היא התשובה העיקרית והיא ההגנה והשמירה 

המלאה מהנגיף הזה.

ראינו אנשים ששמרו היטב על כל הכללים ולא 
נפגשו עם אף אחד, ובכל זאת נדבקו והם בעצמם 
לא מבינים איך זה יכול להיות. ולעומת זאת אנחנו 
רואים רבים שמסתובבים באופן חופשי ואפילו הולכים 
להתנדב אצל חולים מאומתים ולעזור להם, ולא 

נדבקים.

מה ההבדל? אדם שרואה לנגד עיניו רק את הטבע 
– הטבע שולט בו. אבל אדם שרואה לנגד עיניו רק 
את ה' – ה' שומר עליו, וממילא הוא יוצא לגמרי 

משליטת ומהשפעת הטבע.

לכן מצווה גדולה מוטלת עלינו לאטום את אוזנינו 
מלשמוע דברי כפירה של אנשים שרחוקים מאמונה, 
ומצווה גדולה עלינו להתחזק באמונה ישרה ותמימה, 
להתחזק בתפילה זכה ופשוטה לבורא עולם במילים 
שלנו שירפא אותנו וישמור עלינו ועל כל העולם 
ושיגלה לנו מה רצונו מאתנו ושיעזור לנו לעשות 
רצונו באמת, ומצווה עלינו להפיץ אמונה, לדבר 
דיבורי אמונה וללמד את כל בני העולם את הדעת 

של אברהם אבינו, דעת האמונה.

התורה היא נצחית. היא מלמד אותנו איך מתמודדים 
ומהי הנהגה. זה מה שעשה אברהם אבינו בדור של 
בלבול, וזה מה שמנהיג אמת י צריך לעשות ולצעוק 

גם בדורנו.

ה' ישלח לנו מנהיגים אמתיים ויכוון אותנו בדרך 
האמת והאמונה.



 משאלות שהיו בקו ההלכה
אכלתי בשרי בתוך שש שעות וכעת אני מכינה 
את הדייסא לתינוק ורוצה לבדוק שהדייסא ראויה 
לשתיה ואינה חמה, האם מותר לטעום את החלב 

ולפלוט אותו החוצה בלי לבלוע אותו?

לכתחילה ראוי להחמיר שלא לטעום חלב תוך 
שש שעות אף אם דעתו לפלוט אותו החוצה, 

שמא יבלע בטעות. בן איש חי (פרשת אמור שנה 
שניה אות ט‘). מכל מקום כאשר דעתו 

לבדוק את מידת החום או המתיקות 
לצורך התינוק מותר לטעום ואין 
חוששים שמא יבלע. אבא ביתך (להרה“ג 

אהרן בן אדיבה שליט“א עמ‘ ג‘) בשם רבבות אפרים 

(חלק ח‘ סימן שכ“א).

אני רגיל לעשות קרוטונים בבית מהלחם 
שנותר, מה ברכתם?

את הלחם חותכים לריבועים קטנים שאין בכל אחד 
כזית, ולכן אם מטגנים אותם בשמן עמוק ברכתם בורא 
מיני מזונות. שלחן ערוך (סימן קס“ח סעיף י‘). אמנם יש המכינים 
את הקרוטונים באופן אחר – מורחים על חתיכות הלחם 
שמן זית ותבלינים ומכניסים זאת לתנור וכך מתקשה, 
נמצא במקרה זה שהלחם לא עבר טיגון אלא אפיה 

מחודשת וממילא ברכתו נשארת המוציא לחם מן הארץ.

האם מותר לגברים להסתכל במראה, או שיש בזה 
איסור של ”לא ילבש“?

אף שבשולחן ערוך (יו“ד סי‘ קנ“ו סעי‘ ב‘ וסי‘ קפ“ב סעי‘ ו‘) 
מבואר שאסור לאיש להסתכל במראה, אלא לצורך 
רפואה או תספורת, מכל מקום בזמנינו שמנהג 
העולם שכולם מסתכלים במראה אין איסור 
בדבר. כן פסק הרמ“א (שם) וכ“פ מרן הגרע“י בשו“ת 

יחוה דעת (חלק ו‘ סימן מ“ט).

בזמן האחרון אני עובר תקופה 
קשה מאד, וההורים שלי מרגישים 
בכך ושואלים כל הזמן, אבל אני 
איני  ולכן  אותם  לצער  רוצה  לא 
מספר להם את אשר עובר עלי, האם 
אני נוהג כשורה, או שעלי לספר אף אם 

יגרום להורי צער?

אף שחלק ממצוות כיבוד הורים הוא להימנע מלצער 
לאביו ואמו, ואין מועילה מחילת ההורים על צער שעשה 
הבן כלפיהם (שו“ת בצל החכמה חלק ב‘ סימן נ“ה), מכל מקום 
אם מכוון לטובה, שרוצה לשתף את הוריו כי רואה את 
צערם הגדול וכשאינו מספר להם מצער אותם שבעתיים, 
מותר לו לספר, רק ישתדל לספר זאת בצורה שההורים 

לא יבהלו עד כמה שניתן. קריינא דאיגרתא (חלק א‘ סימן קצ“ד) 
אסיפת הורים (חלק א‘ עמ‘ ק“ב).

אדם שיצא מבית הכיסא, האם חייב ליטול ידיו 
בכלי, והאם חייב ליטול דווקא ג‘ פעמים?

היוצא מבית הכסא צריך ליטול ידיו, ומעיקר הדין די 
בנטילה מהברז פעם אחת ואין חיוב דווקא בכלי, ומכל 
מקום ”מנהגינו“ לכתחלה ליטול ג‘ פעמים. (ילקוט יוסף 

סימן ד‘ סעיף ע“ח).

האם אפשר לישון במיטה שמתחתיה יש מגירות 
נעליים, או שיש בזה איסור מסויים?

מבואר בפוסקים שיש איסור להניח את הנעליים סמוך 
למראשותיו. (ציפורן שמיר סימן ז‘ אות קי“ב) אמנם תחת המיטה 
משמעות הפוסקים שאין איסור והוא הדין למגירת 
נעליים שנמצאת תחת המיטה אין איסור. עפ“י ערוך השולחן 

(סימן תרל“ט סעיף ד‘).

הוריי מתארחים אצלי בשבת, האם מבחינת ההלכה 
יש בעיה שאני יכבד אותם במיטה הזוגית שאני 

רעייתי ישנים בו?

מבואר שאסור לאשה לשכב על סדינים ששכב עליהם 
איש אחר (ט“ז יורה דעה סימן קצ“ה) וכן אין לאיש לשכב על 
סדינים שאשה שכבה עליהן משום הרהור, אבל אם 

מחליף סדינים אין איסור. 

הרה"ג ר' ירון אשכנזי שליט"א ר"כ חושן משפט
בישיבת "חוט של חסד" מנהל רוחני ב"קו ההלכה"
קו ההלכה הספרדי: 3030*

שו"ת של חסד
ע"י בית הוראה "חוט של חסד"

פנינים חסידות ברסלב מוסר הפרשה
חידושים לפרשת שבוע

מסלול החיים

מבואר בספרים הקדושים כי כל מה שכתוב בתורה הוא 
נצחי ושייך בכל דור ודור, וצריך להאמין שהתורה היא לא 
ספר סיפורים, תורה מלשון הוראה, כמו שכתב ב"מאור 
עינים" (פרשת נח ד"ה אלה תולדות נח הב'): "הנה ידוע 
כי התורה היא נצחית ובכל אדם". וכמו שמבואר בזוהר 
חדש (מדרש הנעלם פרשתנו ל:) את עניין "לך לך" על 
הנשמה שיורדת לגוף, ושייך בכל אדם ובכל זמן, וכמו 
כן מבאר מוהרנ"ת (ליקו"ה או"ח - הלכות נפילת אפים 
הלכה ו) את הפסוק לך לך על כל אחד ואחד, עיי"ש 
בפנים. א"כ נמצאנו למדים כי הקריאה של הניסיון לך 
לך מארצך וכו' היא בעצם קריאה של ניסיון לכל אדם 
בכל אדם ובכל זמן. ולכן שומה עלינו לבדוק ולברר 
מה אומר לנו הלכה למעשה עניין זה שהקב"ה אומר 
לאברהם לך לך וכו'. ונראה לבאר מה שאמר הקב"ה 
לאברהם אבינו, ואומר גם לכל הנשמות הנולדות בעולם: 
"אל הארץ אשר אראך". הנה מובא במדרש (ב"ר לט ט): 
"אל הארץ אשר אראך, ולמה לא גלה לו כדי לחבבה 

בעיניו, וליתן לו שכר על כל פסיעה ופסיעה".

מאמר ה' אל אברהם: "אל הארץ אשר אראך" קורא 
אלינו עד עצם היום הזה לכל אחד ואחד. כי מאז שהאדם 
נולד ועד שהוא הולך לבית עולמו אין הוא יודע אלו 
תוכניות מסובב לו הקב"ה, ובאיזה מסע של החיים 
יקח אותו הקב"ה, ולכן הוא עומד תמה לשם מה עובר 
עלי כך וכך? לשם מה אני צריך להצטער בצער פלוני, 
וכן על זה הדרך. יש ברשותו שתי אפשרויות, האחת: 
להתבטל להשגחת הבורא ולהקשיב ולהאזין אל הקריאה 

שכתובה בתורה: "אל הארץ אשר אראך", להבין שבורא 
העולם מסובב כל הסיבות כבר יש לו את תוכנית החיים 
עבורו, בצורה הטובה ביותר, ולהאמין ברחמיו המרובים 
שהוא יודע יותר טוב עבורו מה טוב לו. ואז יזכה להמשך 
הפסוק "ואעשך לגוי גדול ואברכך ואגדלה שמך והיה 
ברכה". השניה: להתנסות בניסיונות ללכת מהארץ 
ולרטון ולכעוס על דרכי ההשגחה חלילה, ולא לשמוע 
לקול הקריאה, ואו אז לא זכה לעמוד בניסיון. ובאמת 
לשם כך בורא העולם לא גילה לו את הארץ מראש, 
כדי לחבבה בעיניו וליתן לו שכר על כל פסיעה ופסיעה. 
וזו היא הקריאה שקוראת הפרשה לכל אחד ואחד 
מאיתנו: אל תחשוב שאגלה לך מראש את הדרכים 
שתצטרך ללכת בהם והנסיונות שתצטרך להתמודד, 
יען כי דברים אלו טמונים וגנוזים אצל הקב"ה מלכו של 
עולם יודע תעלומות סתרי כל חי, כי אם היה מגלה לך 
את הניסיון והדרך שאתה צריך להתמודד בה זה לא 
היה לך כלל לניסיון, כי כל המטרה שלשמה נשלחת 
לעולם הוא כדי לעמוד בניסיון, ועיקר בניסיון האמונה 
שהוא שורש כל המצוות כמובא בגמ' (מכות כד.): "בא 
חבקוק והעמידן על אחת שנאמר (חבקוק ב ד) וצדיק 

באמונתו יחיה".

וזהו ששנינו במדרש (ב"ר נג יד) על הפסוק הנאמר 
אצל הגר (בראשית כא יט): "ויפקח אלקים את עיניה 
ותרא באר מים ותלך ותמלא את החמת מים ותשק 
את הנער" - "אמר רבי  בנימין, הכל בחזקת סומין עד 
שהקב"ה מאיר את עיניהם, מן הכא ויפקח אלקים 

את עיניה".

אדם הולך לו בדרך ומחפש מים או שאר צרכיו, 
עליו לזכור את ההבטחה: "אל הארץ אשר אראך", 
לדעת ולהאמין שהנה המים נמצאים לידו רק הוא לא 
רואה אותם בלי שיקרא אל ה' שיפקח את עיניו, ויזכה 
שהקב"ה יפקח את עיניו להראות לו מה שהוא צריך 

למצוא בארץ.

מוֹהַרְנַ"תְּ אָמַר: "מָשִׁיחַ עוֹד תִּהְיֶה לוֹ עֲבוֹדָה 
קָשָׁה עִם הַחֲסִידִים יוֹתֵר מֵהָעֲבוֹדָה שֶׁתִּהְיֶה לוֹ 
עִם הָאֶפִּיקוֹרְסִים, כִּי לָאֶפִּיקוֹרְסִים יַרְאֶה מוֹפֵת אֶחָד 
וְיִתְבַּטְּלוּ לְגַמְרֵי עִם כָּל חָכְמוֹתֵיהֶם וַחֲקִירוֹתֵיהֶם, 

מַה שֶׁאֵין כֵּן עִם הַחֲסִידִים..."  (שיש"ק ד תרכו ) 

כְּשֶׁפָּנָה פַּעַם אֶחָד מֵהָאַבְרֵכִים לְרַבִּי לֵוִי יִצְחָק 
זַ"ל בִּשְׁאֵלָה 'מַה יִּהְיֶה עִם מָשִׁיחַ', כְּאוֹמֵר מָתַי יָבוֹא 
כְּבָר הַמָּשִׁיחַ, עָנָה לוֹ בְּצַחוּת: דּוֹאֵג אַתָּה לַמָּשִׁיחַ? 
לַמָּשִׁיחַ טוֹב, וְאֵין לְ מַה לִּדְאֹג עֲבוּרוֹ, אִם לִדְאֹג 
צְרִיכִים אָנוּ לִדְאֹג מַה יִּהְיֶה עִמָּנוּ, וּמָה אָנוּ עוֹשִֹים 
כְּדֵי שֶׁלֹּא יִתְעַכֵּב בִּיאָתוֹ עַל יָדֵינוּ אָנוּ.  (שם ה שצז )

רַבִּי גֶעצִיל זַ"ל נִפְטַר מֵחֳלִי הָרֵאָה שֶׁדָּבְקָה בּוֹ, 
הוּא הָיָה עוֹבֵד ה' מֻפְלָג בְּמַעֲלָה מְאדֹ. בִּימוֹת הַחרֶֹף 
הָיוּ יָדָיו זָבוֹת דָּם מִפִּצְעֵי קֹר, וּכְשֶׁהָיָה הוֹלֵ עִם 
כְּפָפוֹת לְהָגֵן עַל יָדָיו, הָיוּ נִדְבָּקִים הַכְּפָפוֹת לְיָדָיו 
מֵרֹב הַדָּם וְהַקֹּר. וְאַף-עַל-פִּי-כֵן כְּשֶׁהָלַ לִטְבֹּל 
בְּמִקְוֶה הָיָה תּוֹלְשָׁם מֵעַל יָדָיו מִתּוֹ כְּאֵבִים עֲצוּמִים 
בִּמְסִירוּת נֶפֶשׁ עֲצוּמָה, וּכְדֵי שֶׁלֹּא יְבַטֵּל חָלִילָה 

טְבִילַת הַמִּקְוֶה. (שם ה – רלא)


